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De Commissie voor Leefmilieu, Natuur, Ruimtelijke Ordening en Energie hield op 

13 oktober 2021 een hoorzitting over de door de VREG ontwikkelde simulatietool 

met betrekking tot het capaciteitstarief. De aanleiding was de hoorzitting met de 

VREG van 23 juni 2021 over een stand van zaken in een reeks actuele dossiers 

(Parl.St. Vl.Parl. 2020-21, nr. 913/1). De commissie heeft toen aangegeven om 

meer informatie over deze simulaties te willen ontvangen. Pieterjan Renier, algemeen 

directeur van de VREG, was te gast in de commissie om de commissieleden meer 

informatie te kunnen verschaffen. 

 

De presentatie is terug te vinden op de dossierpagina van dit document op 

www.vlaamsparlement.be. 

 

(Deze commissievergadering werd als hybride vergadering georganiseerd.)  

1. Uiteenzetting door Pieterjan Renier 

Pieterjan Renier, algemeen directeur van de VREG, herinnert eraan dat de nieuwe 

tariefstructuur en het capaciteitstarief al vaker in het parlement aan bod kwamen, de 

laatste keer net voor de zomervakantie. Op dat moment was de VREG, met input van 

Fluvius, de laatste hand aan het leggen aan een simulator die netgebruikers op laag-

spanning een beter inzicht moet geven in de impact van het capaciteitstarief voor 

hun persoonlijke situatie. Ondertussen staat de simulator bijna twee maanden online 

en is hij ruim twintigduizend keer uitgevoerd. De spreker hoopt dat de parlements-

leden dat ook deden.  

1.1. Traject 

De hervorming van de tariefstructuur werd gestart in 2016, met een eerste consultatie 

over het draagvlak voor een capaciteitstarief. Hierna zette de VREG twee deeltrajecten 

op: voor de grote bedrijven en voor de gezinnen en kmo’s. Hun gevoeligheden en 

problemen liggen immers anders. Experts vergaderden meer dan twintig keer om 

de verschillende aspecten van de nieuwe tariefstructuur voor bedrijven in detail te 

analyseren. Dit leidde tot een tweede consultatie begin 2019. Voor de tariefstructuur 

voor de gezinnen en kmo’s besteedde de VREG een studie uit aan VITO, die inhoudelijk 

werd begeleid door een stuurgroep. De tussentijdse resultaten van deze studie 

werden teruggekoppeld naar een ruimer belanghebbendenforum. Na verder intern 

onderzoek leidde dit tot een derde consultatie in het najaar van 2019. In 2020 

werden nog twee consultaties gehouden, waarvan één voorafgaand aan de beslissing 

over de tariefmethodologie 2021-2024 op 13 augustus 2020, met daarin opgenomen 

een wijziging van de tariefstructuur of het capaciteitstarief. In 2021 werd, vlak 

voor de zomervakantie, door de VREG beslist om de invoering van het capaciteits-

tarief uit te stellen met zes maanden, tot 1 juli 2022 in plaats van 1 januari 2022. 

De aanleiding was dat Fluvius geen interferentie wilde met de lancering van het 

nieuwe IT-marktplatform en MIG 6. De netbeheerder wilde zijn volledige aandacht 

schenken aan de goede werking ervan. Ondertussen is de go-livebeslissing genomen 

en is de ingebruikname gepland voor de komende weken. 

 

Ook in het Vlaams Parlement is het capaciteitstarief in verschillende hoorzittingen be-

sproken. In de hoorzitting van 10 maart 2021 (Parl.St. Vl.Parl. 2020-21, nr. 724/1) 

vroeg het parlement snel een simulator zodat consumenten individueel de invloed 

van het capaciteitstarief op hun elektriciteitsfactuur kunnen inschatten. De VREG 

is daarmee aan de slag gegaan. Voor grote bedrijven bouwt Fluvius een applicatie 

zodat zij hun toegangsvermogen kunnen instellen en de gevolgen van de gewijzigde 

tariefstructuur kunnen inschatten. 

 

De VREG heeft heel wat tools op zijn website staan. De bekendste is de V-test, die 

dit jaar opnieuw afstevent op een recordaantal simulaties. De simulator voor de 

nieuwe nettarieven is gebaseerd op de simulator voor de digitale meter. De 
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complexiteit is echter vele malen groter. Begin 2021 heeft de VREG zijn ideeën 

over een IT-front-end en -back-end uitgewerkt en uitbesteed aan twee IT-partners. 

Het achterliggende rekenmodel is intern uitgewerkt. Voor bijbehorende data is intens 

samengewerkt met Fluvius. 

 

Tegen midden juni 2021 was de simulator in testomgeving klaar. In de zomervakantie 

zijn er duizenden simulaties uitgevoerd door experts van de VREG, maar ook van 

bijvoorbeeld Fluvius en het Vlaams Energie- en Klimaatagentschap. In de zomer-

vakantie is de visualisatie en communicatie op punt gezet. De samenwerking heeft 

uiteindelijk geleid tot een succesvolle lancering op 26 augustus 2021. 

1.2. Simulator 

De simulator is geschikt voor alle gezinnen en kleine bedrijven aangesloten op het 

laagspanningsnet, met uitzondering van de ongeveer 15% gezinnen die recht hebben 

op het sociaal tarief. Meer informatie over wie recht heeft op het sociaal tarief staat 

op de website van de FOD Economie. Via de V-test of de website van de CREG 

komt men te weten hoeveel het sociaal tarief momenteel bedraagt. Een tweede 

groep waarvoor de simulator niet geschikt is, zijn gezinnen en kleine bedrijven met 

een thuisbatterij. Zij kunnen terecht bij de batterijsimulator van VEKA. De derde 

uitzondering zijn gezinnen en kleine bedrijven met zonnepanelen met een omvormer-

vermogen groter dan 10 kVA. Tot slot is de simulator ook voor de beperkte groep 

gezinnen en kleine bedrijven die vandaag al nettarieven betalen op basis van hun 

piekvermogen niet geschikt. 

1.2.1. Wat doet de simulator? 

De simulator geeft inzicht in de impact van de nieuwe nettarieven door een indicatieve 

inschatting van de totale elektriciteitsfactuur van de gebruiker in 2022; door een 

vergelijking met de factuur in de voorbije jaren inclusief de huidige nettarieven. 

De simulator houdt rekening met het type meter, digitaal of klassiek. De simulator 

geeft ook de impact op de elektriciteitsfactuur na plaatsing van een digitale meter. 

Met een digitale meter betaalt een gebruiker immers een capaciteitstarief op basis 

van gemeten pieken. Bij een klassieke meter wordt het capaciteitstarief aangerekend 

als een vast bedrag. Met een digitale meter kan de klant zijn factuur zelf in handen 

nemen: wie spreidt, betaalt minder. Ten slotte geeft de simulator inzicht in het 

besparingspotentieel door gespreid/slim gebruik van grote verbruikers. De simulator 

maakt hiervoor gebruik van verschillende scenario’s voor een elektrische wagen, 

warmtepomp en elektrische warmwaterboiler. Het aantal verplicht in te vullen ge-

gevens in de simulator is beperkt. Zo is de simulator toegankelijk en gebruiks-

vriendelijk voor iedereen. Optioneel kan een klant met een digitale meter zelf zijn 

maandpieken invoegen. Die kan hij terugvinden in het persoonlijke energieportaal 

van Fluvius. In de andere gevallen wordt de gemiddelde maandpiek ingeschat op 

basis van het verbruik. Een eigenaar van zonnepanelen met digitale meter kan de 

werkelijke afname van en injectie op het net invullen. Ook die staat in Mijn Fluvius. 

In de simulator kunnen verschillende technieken, zoals zonnepanelen, een elektrische 

wagen, een warmtepomp of een warmtepompboiler toegevoegd worden. Voor elk 

van deze technieken staan standaardwaarden klaar in de simulator, die ook kunnen 

worden aangepast aan de persoonlijke situatie.  

1.2.2. Resultaat 

De simulator raamt dus de totale elektriciteitsfactuur van de klant in 2022. Die 

wordt in perspectief geplaatst door de evolutie van de individuele factuur van de 

voorbije jaren weer te geven. Voor de energiecomponent van 2021 zijn de prijzen 

van mei 2021 gebruikt. Ook voor 2022 worden deze prijzen gehanteerd. Voor wie 

nog een klassieke meter heeft, maakt de simulator niet alleen een inschatting van 

de elektriciteitsfactuur met analoge maar ook met digitale meter.  
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In het resultaat met digitale meter wordt naast de verwachte evolutie van de factuur 

ook de gemiddelde maandpiek ingeschat. Het capaciteitstarief wordt aangerekend 

op basis van deze gemiddelde maandpiek. Door verbruik te spreiden, wordt het 

piekvermogen beperkt, en er wordt dus mogelijk bespaard. Bij een klassieke meter 

wordt het capaciteitstarief aangerekend via een vast bedrag. De gebruiker kan het 

capaciteitstarief niet zelf beïnvloeden.  

 

Voor wie een elektrische wagen, warmtepomp en/of elektrische warmwaterboiler 

aanvinkt, toont de simulator in het resultaat met digitale meter verschillende be-

dragen voor het jaar 2022 en hiermee overeenkomende gemiddelde maandpieken. 

De verwachte factuurhoogte ligt tussen het hoogste en laagste bedrag. Hoe meer het 

verbruik van de elektrische wagen, warmtepomp en/of elektrische boiler gespreid 

wordt en zo het piekvermogen beperkt, hoe meer de factuur zal aanleunen bij het 

laagste bedrag. De huidige aanrekening alsook de extra besparingsmogelijkheden 

hangen onder meer af van de mate waarin de elektrische wagen, warmtepomp en/of 

elektrische warmwaterboiler werken op het moment dat andere huishoudelijke toe-

stellen een piek veroorzaken, de specifieke technische werking en instelmogelijkheden 

van de warmtepomp of warmwaterboiler en of de laadpaal al dan niet slim aanstuur-

baar is. 

 

De spreker toont het resultaat met een elektrische wagen. De drie berekende scenario’s 

zijn: zonder spreiding van het verbruik, dus laden aan maximale snelheid op het 

moment van het huishoudelijke piekverbruik wat een piek van 11,55 kW geeft; met 

spreiding van het verbruik, dus laden aan maximale snelheid als er geen andere 

elektrische toestellen gebruikt worden en een piek van 7,36 kW; met slimme laad-

paal, gespreid laden en optimaal afgestemd op het huishoudelijk piekverbruik, wat 

een piek geeft van iets meer dan 4 kW.  

 

Met zonnepanelen toont de simulator in het resultaat met digitale meter niet alleen 

een inschatting van de gemiddelde maandpiek, maar ook van het percentage zelf-

verbruik. Met een digitale meter kan een klant besparen door zijn zelfverbruik te 

verhogen. Hoe hoger het verbruik op momenten dat de zonnepanelen energie pro-

duceren, hoe beter voor de factuur. Zowel met klassieke als digitale meter kan een 

gebruiker het resultaat verfijnen om meer inzicht te krijgen in de evolutie van de 

verschillende onderdelen van zijn elektriciteitsfactuur en het aandeel van de net-

tarieven en specifiek het capaciteitstarief in de totale factuur. De spreker wijst de 

parlementsleden op de simulatievoorbeelden van acht typegezinnen, met toelichting 

over de simulatieresultaten en bijbehorende tendensen, die op de website staan.  

 

Momenteel zijn er ongeveer 21.600 simulaties uitgevoerd. Vooral netgebruikers 

met een specifieke techniek zoals zonnepanelen of een elektrisch voertuig hebben 

hun weg naar de simulator gevonden. Ook het aandeel van de netgebruikers met 

een digitale meter is oververtegenwoordigd. Het is dus zaak voorzichtig te zijn met 

conclusies uit de huidige dataset. Ook de vergelijking van de dataset van de simulator 

met de verdeling van de netgebruikers in Vlaanderen over de verschillende Eurostat-

categorieën bewijst dat vooral eigenaars van zonnepanelen de weg gevonden hebben 

naar de simulator.  

 

Wie een digitale meter heeft, kan zijn piekvermogens en maandpieken terugvinden 

in Mijn Fluvius. Met het gemiddelde van die maandpieken kan een huishouden zijn 

situatie vergelijken met andere Vlaamse gezinnen en kmo’s aan de hand van een grafiek 

op de VREG-website. De grafiek toont een verdeling van de op dat moment bekende 

gemiddelde maandpieken (kW) van elektriciteitsafnemers op het laagspanningsnet 

in Vlaanderen. Dat overzicht baseert zich nu op de piekvermogens van ongeveer 

400.000 gezinnen en kleine bedrijven met een digitale meter. Ongeveer 77% van 

de huidige afnemers met een digitale meter heeft een gemiddelde maandpiek lager dan 

5 kW. Uit gegevens van Fluvius blijkt dat de gemiddelde maandpiek voor gezinnen 

in Vlaanderen 3,99 kW bedraagt. Het overzicht wordt regelmatig geüpdatet.  
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Samen met de simulator heeft de VREG een achtergronddocument gepubliceerd, 

met onder meer indicatieve eenheidstarieven. Verschillende bedrijven gingen daar-

mee al aan de slag om producten en diensten te ontwikkelen. Eerder heeft de VREG 

een financiële analyse uitgevoerd op basis van een representatieve steekproef van 

8180 klanten uit de pilootstudie Digitale meter. De resultaten zijn al toegelicht op 

hoorzittingen en antwoorden op parlementaire vragen. De VREG heeft de financiële 

analyse nu opnieuw uitgevoerd, met ongeveer hetzelfde resultaat. Voor huishoudens 

met een relatief groot verbruik wordt het beeld wel nog iets positiever. 

1.2.3. Uitbreidingen 

De VREG wil de mogelijkheden van de simulator uitbreiden zodat wie de aankoop 

van zonnepanelen, een elektrische wagen, een warmtepomp of een elektrische 

warmwaterboiler overweegt, de verwachte impact van die aankoop op zijn factuur 

zal kunnen berekenen.  

1.3. Communicatie 

Met het lange traject vooraf is stelselmatig het draagvlak voor de nieuwe nettarieven 

opgebouwd. Ook in het parlement zijn hierover constructieve discussies gehouden. In 

het afgelopen jaar is op maandelijkse basis overlegd tussen VEKA, Fluvius, leveranciers 

en kabinet, onder meer over het communicatietraject. De simulator is maar één van 

de manieren om draagvlak te creëren. In de volgende maanden komt er bijvoorbeeld 

ook een gemeenschappelijke campagne.  

 

Bij de lancering van de simulator op 26 augustus 2021 plaatste de VREG op de 

website een landingspagina over de nieuwe nettarieven. Hierop staat de link naar 

de simulator, simulatievoorbeelden, een filmpje en allerlei nuttige info over onder 

meer: de motieven voor de nieuwe nettarieven; de veranderingen aan de klanten-

factuur; de weerlegging van tien misvattingen over de nieuwe nettarieven; vier 

tips om te besparen met een digitale meter.  

 

Tot nog toe ontving de VREG 79 vragen via het contactformulier, waarvan de 

meeste van technische aard, wat, gezien het aantal simulaties, weinig is. De VREG 

reageerde ook op een opinieartikel van De Standaard over de simulator. Met de 

invoering van de nieuwe nettarieven denkt de regulator toekomstgericht en worden 

omgekeerde herverdelingseffecten op lange termijn vermeden. De verandering wil 

niemand afstraffen of belonen. De regulator zorgt er enkel voor dat de nettarieven 

de huidige en mogelijke toekomstige kosten zo goed mogelijk verdelen in functie 

van het gebruik van het net. Zo krijgen afnemers de juiste stimulansen en zorgen 

de gebruikers er samen voor dat de factuur voor iedereen op termijn betaalbaar 

blijft. Tot slot herhaalt hij dat de VREG wil dat zoveel mogelijk mensen met de 

simulator aan de slag gaan.  

2. Vragen van de parlementsleden 

2.1. Vragen en opmerkingen van Sam Van Rooy 

Sam Van Rooy vond dat de heer Renier te snel ging over een aantal zaken, zeker 

zijn antwoord op het opiniestuk. Zijn kernvraag is wat nodig is opdat de VREG het 

capaciteitstarief, waar het Vlaams Belang als enige tegen is, van tafel zou vegen. 

De noodzakelijke gigantische investering in het elektriciteitsnet speelt zeker een 

rol. Is de VREG bereid de kostprijs van de verzwaring van het elektriciteitsnet in 

samenspraak met Fluvius en Elia op een serieuze manier te berekenen? Zijn de 

cijfers die circuleren, het gevolg van een schatting of een grondige studie?  

 

Is het capaciteitstarief niet sowieso uitstel van executie? Als de klimaathysterici 

hun zin krijgen en alles – en dan vooral het wagenpark – wordt geëlektrificeerd, 
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zal dan niet sowieso een verzwaring van het net nodig zijn, ook al passen mensen 

hun gedrag nog zo goed aan? Ook de gedecentraliseerde opwekking van hernieuwbare 

energie die allicht steeds meer ingang zal vinden, zorgt voor een extra belasting. 

Tot wanneer zal het capaciteitstarief als het perfect werkt zoals de VREG het wil, 

volstaan? Komt er een moment dat het capaciteitstarief niet meer nodig is of is het 

er voor altijd? Hoe gespreid zal de investering in het verzwaren van het net moeten 

zijn om hetzelfde doel te bereiken als het capaciteitstarief met dezelfde impact op 

de tarieven van elektriciteitsgebruikers?  

 

De simulator lijkt gebruiksvriendelijk en helder voor wie bekwaam is er zijn gegevens 

in te brengen en de resultaten te interpreteren. Hoe wordt hij gepromoot? Voorts 

informeert Sam Van Rooy naar buitenlandse voorbeelden van capaciteitstarieven. 

Nu de energieprijzen de pan uit swingen, zal het capaciteitstarief voor het gros van 

de gebruikers de factuur nog meer doen stijgen, voor de alleenstaande die weinig 

verbruikt, voor de tweedeverblijvers, voor studentenkoten enzovoort. Zijn daar al 

nieuwe gegevens over beschikbaar, eventueel uit de simulator? Hoeveel percent 

van de Vlamingen en welke categorieën precies zullen door het capaciteitstarief 

meer betalen? Tot slot vraagt hij of het capaciteitstarief nog kan worden uitgesteld.  

2.2. Vragen en opmerkingen van Andries Gryffroy 

Andries Gryffroy vindt 22.000 simulaties op 3 miljoen aansluitingen bijzonder weinig. 

Het is logisch dat het doorgaans eigenaars zijn van of potentiële kopers van een 

elektrische wagen, een warmtepomp, PV-panelen enzovoort. De simulator is een 

middenweg tussen simplisme en techniciteit, maar toch vergt het een halve ingenieurs-

studie om het te kunnen invullen. Met een analoge meter is het iets gemakkelijker.  

 

Hij deed zelf enkele testen met de simulator en merkt dat de kost van het distributie-

net, de enige waar het Vlaams Parlement en de regulator een impact op hebben, 

in 2022 soms stijgt en soms daalt ten opzichte van 2021, maar hij krijgt er geen 

lijn in. Als hij evenwel met dezelfde basisgegevens aanvinkt dat hij een digitale 

meter heeft, is er een verschil van tien euro. Is dat de kost van de digitale meter?  

 

Een ander probleem is dat een gebruiker zijn piekvermogen op jaarbasis niet kent. 

Fluvius plaatste dat immers pas in februari op de website, dus is enkel de periode 

februari-september bekend, de rest is nattevingerwerk. Als hij het verbruik voor 

de resterende maanden extrapoleert, ziet hij in de situatie met een digitale meter 

maar zonder zonnepanelen, warmtepomp of elektrische wagen, verschillen van ge-

makkelijk 5%.  

 

De N-VA is voorstander van een capaciteitssysteem dat trouwens in het richtsnoer 

decretaal verankerd is. Net als bij het dataverkeer is het logisch dat wie veel en 

snel wil verbruiken daar meer voor betaalt. De achterliggende formules bepalen is 

de taak van de VREG. Het parlement heeft daar niets over te zeggen. De digitale 

meter zou, zo is altijd gesteld, een positieve invloed hebben op de kosten-baten-

balans van eigenaars van PV, elektrische wagens en budgetmeters. Dat is de reden 

waarom de digitale meter eerst bij hen geplaatst is. Het is bizar dat in de simulaties 

blijkt dat in sommige gevallen met digitale meter maar zonder zonnepanelen het 

capaciteitstarief de distributienetkosten ten opzichte van 2021 doet dalen, maar 

dat met zonnepanelen er nooit een daling is en soms zelfs een lichte stijging. Dit 

zijn natuurlijk een beperkt aantal simulaties, maar 22.000 is evenmin genoeg voor 

algemene conclusies. Voorlopig is het niet zo dat het capaciteitstarief een trigger 

is om de netten slimmer te maken zoals de VREG altijd vooropstelde.  

 

Daarenboven blijft het zo dat iemand met een PV-installatie met batterijen zijn 

profijt gedurende twaalf maanden verliest als er in een bepaalde maand storingen 

zijn, bijvoorbeeld aan het systeem dat het verbruik van de warmtepomp afvlakt op 

piekmomenten. Zijn algemene conclusie is dat het prutswerk met anomalieën is en 



979 (2021-2022) – Nr. 1 9 

  Vlaams Parlement 

zeker geen trigger voor een slim netwerk, voor hernieuwbare-energiegemeenschappen, 

voor dynamische distributienetwerktarieven. Eigenlijk heeft het capaciteitstarief 

een tegenovergesteld effect. Wat heeft de VREG hierop te zeggen?  

2.3. Vragen en opmerkingen van Bruno Tobback 

Bruno Tobback wijst erop dat het capaciteitstarief maar zin heeft als het mensen 

in een bepaalde richting stuurt, maar niet als een grote meerderheid daar niet toe 

in staat is. De simulator verandert dat niet, integendeel, bepaalde simulaties geven 

aan dat het beter is niet te snel te reageren. Volgens de VREG-simulaties is het 

bijvoorbeeld zo dat een slimme laadpaal een voordeel oplevert van 200-300 euro 

per jaar, terwijl de laadpaal ongeveer 2000 euro kost. Het is nog maar zeer de 

vraag of het mogelijk is binnen de levensduur het ding terug te verdienen.  

 

Eigenlijk moet in de simulator ook de prijs van wat nodig is om het verbruik te 

spreiden, zoals een slimme laadpaal, worden verrekend. Gebruik spreiden is dan 

wel een mooie slogan, maar de VREG laat de kosten-batenanalyse aan de gebruiker, 

de markt, over. Dit betekent dat het effect van het capaciteitstarief op het slimmer 

maken van het net en besparen van netcapaciteit, maar ook het voordeel van elke 

burger, niet uit de simulator valt te halen. Nergens toont de regulator zich bewust 

van de realiteit dat spreiden voor de meeste mensen niet zo gemakkelijk is: ze 

kunnen hun wasmachine overdag niet laten draaien, of hun elektrische wagen niet 

opladen op momenten dat zonnepanelen volop energie leveren. Hij vraagt de VREG 

ook suggesties te geven over hoe het verbruik te spreiden alsook de kostprijs daar-

van en de kosten-batenanalyse per gezin te geven. De spreker is een koele minnaar 

van het huidige capaciteitstarief, maar vindt dat de VREG als verkoper weinig zijn 

best doet om mensen te overtuigen. Als het een negatieve invloed heeft op de 

factuur, zal het geen effect hebben op het decongesteren van het net.  

 

Het antwoord van de VREG op de opmerking over het voordeel van de Tesla-eigenaar, 

is kort door de bocht en gaat voorbij aan de essentie. Volgens de regulator zal de 

Tesla-eigenaar meer betalen wat evident is omdat hij meer elektriciteit verbruikt. 

De kwestie is hoe zijn voordeel in verhouding staat met het effect van het capaciteits-

tarief op een alleenstaande. Kortom, als het capaciteitstarief niet meer is dan dit, 

zal het weinig effect hebben op het nuttiger gebruik van het net en helemaal niet 

op hoeveel investeringen nodig zijn in het net. Nu al is het aantal klachten over 

afschakeling van zonnepanelen omdat de omvormer getriggerd wordt, gestegen 

met 65%, terwijl er nog maar een fractie van de potentiële zonnepanelen op de 

daken ligt. Het capaciteitstarief zal dus niet meer dan een heel klein deukje in een 

groot pak boter stampen. Het is aan de meerderheid om dan maar het elektriciteitsnet 

grondig te versterken en de kosten ervoor op een faire manier te verdelen over de 

belanghebbenden.  

2.4. Vragen en opmerkingen van Robrecht Bothuyne 

Robrecht Bothuyne is blij met simulator en met de website met voldoende en af-

doende informatie. Ook hij vindt ongeveer twintigduizend gebruikers relatief weinig. 

Hun eenzijdige profiel bewijst dat heel wat mensen hier niet mee bezig zijn en de 

impact ervan nog onderschatten. Voor heel wat gebruikersgroepen lijkt de impact 

op de factuur mee te vallen. Een aantal groepen zoals mensen met een laag verbruik 

komen er minder goed uit. De belangrijkste vraag is evenwel of het capaciteitstarief 

zijn doel bereikt, namelijk het spreiden van het verbruik, het vermijden van pieken 

en de impact op de investeringen in een toekomstbestendig net. Ook hij wijst op 

de stijgende klachten over het uitvallen van PV-installaties, maar ook signalen uit 

de automobielwereld dat de netbeheerder niet klaar is voor een versnelde en groot-

schalige elektrificatie van het wagenpark en het bijbehorende stijgende verbruik. 

De VREG zegt niet of het capaciteitstarief daarvoor volstaat en wat de impact ervan 

is op investeringen in het net.  
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Om te beoordelen wat nodig is om elektrisch laden op een juiste een slimme manier 

te laten verlopen, is het wijs te kijken naar wat in andere landen gebeurt. In de 

Scandinavische landen zijn er bijvoorbeeld al veel meer elektrische wagens. Heeft 

de VREG zicht op buitenlandse voorbeelden? 

 

De VREG heeft het over een campagne over het capaciteitstarief. Minister Zuhal 

Demir werkt met Fluvius aan een promotiecampagne van zonnepanelen en andere 

aspecten met een impact op het elektriciteitsverbruik van consumenten. Worden 

die campagnes samengevoegd? Is er overleg over? Hoe kunnen volgens de VREG meer 

mensen bereikt worden over elektriciteitsverbruik in de toekomst en de verrekening 

ervan? 

2.5. Vragen en opmerkingen van Staf Aerts 

Staf Aerts lijkt het logisch dat vooral eigenaars van zonnepanelen en warmtepompen 

en dergelijke het effect van het capaciteitstarief al gesimuleerd hebben. Op de 

website staat dat het piekverbruik per kwartier niet zomaar berekend wordt door 

het maximale vermogen van de gewone huishoudtoestellen op te tellen. Het effect 

van tegelijk koken met fornuis en oven, het laten draaien van afwasmachine en 

wasmachine, kan niet gesimuleerd worden omdat er uitgegaan wordt van het huidige 

piekverbruik, wat alleen bekend is als er een digitale meter is. Het klopt dat zij niet 

de grote verbruikers zijn, maar die groep is nog altijd vele malen groter. Ook zij 

moeten gestimuleerd worden om de simulator te gebruiken die nu enkel gericht is 

op mensen met een digitale meter en met toestellen als zonnepanelen en warmte-

pompen. Een communicatiecampagne moet daar aandacht aan besteden, en in 

voorbeelden het effect van een gezamenlijk gebruik van toestellen of een meer 

gespreid verbruik duidelijk maken, maar ook wat de invloed is van de keuze voor 

een bepaald type toestel, bijvoorbeeld een inductiekookvuur. Hoe zal de VREG dat 

aanpakken? 

2.6. Vragen en opmerkingen van Willem-Frederik Schiltz 

Willem-Frederik Schiltz vraagt waarop het verschil in assumpties van het gemiddelde 

forfaitaire gebruik van personen met een digitale meter en personen met een analoge 

meter gebaseerd is. Hij wijst ook op de verschillen in basisgebruik in de simulator. 

Voorts informeert hij of er bijgehouden wordt hoeveel mensen er tijdens het invullen 

afhaken. Tot slot sluit hij zich aan bij de opmerkingen over de impact op het gedrag.  

3. Antwoorden door Pieterjan Renier 

Pieterjan Renier merkt tevredenheid over de simulator en het evenwicht tussen 

gebruiksvriendelijkheid en diepgang. De VREG zal een studie over de kostprijs van 

de elektrificatie uitbesteden aan een externe partij. De regulator heeft daar al met 

Fluvius over overlegd. Het capaciteitstarief is één aspect maar zal niet volstaan. 

Sinds 31 maart 2021 is Fluvius decretaal verplicht een langetermijninvesterings-

plan op tien jaar te maken; tot nog toe is dat beperkt tot drie jaar. In het kader van 

Synergy 2018 heeft Fluvius een studie uitgebracht, waarin staat dat het huidige net 

1 miljoen elektrische voertuigen aankan. Fluvius schatte de bijkomende investeringen 

op langere termijn, dus tot 2050, op 5 miljard euro, en de besparingen met een 

capaciteitstarief op 2 miljard euro. Minder investeringen zijn in het voordeel van 

alle eindgebruikers die samen opdraaien voor de netkosten. Iedereen heeft er dus 

voordeel bij om slim om te gaan met het verbruik. 

 

De VREG wil correcties achteraf vermijden door bijvoorbeeld het steeds grotere 

aantal eigenaars van elektrische wagens ervan te overtuigen dat ze niet kiezen 

voor een gewone maar voor een slimme laadpaal. Omdat daarvoor enkel software 

nodig is, is dat geen grote meerkost. Een slimme laadpaal gecombineerd met een 

digitale meter kan zorgen voor spreiding van het verbruik. Daarvan zal de hele 



979 (2021-2022) – Nr. 1 11 

  Vlaams Parlement 

maatschappij en dus ook wie geen elektrisch voertuig heeft, het voordeel hebben. 

Een eigenaar die zijn elektrisch voertuig op twee uur wil opladen, zal daarvoor 

enkele honderden euro’s per jaar meer betalen, wat dan ook weer in het voordeel 

is voor wie zich geen Tesla kan veroorloven. Enkel factureren op kilowattuur heeft 

grote consequenties voor alle gebruikers. Het capaciteitstarief is dus geen uitstel 

van executie, maar één van de elementen om ervoor te zorgen dat de factuur van 

alle eindgebruikers onder controle blijft.  

 

De simulatietool telt heel wat parameters. Het tarief varieert licht per netgebied. 

Zowel de eenheidstarieven als het constructieschema van de simulatietool staan 

op de website. Met de eenheidstarieven kan iedereen dus de taak van de simulator 

overnemen. Bepaalde bedrijven hebben dat al gedaan, bijvoorbeeld producenten 

van warmtepompen, om hun toestellen zo aan te passen dat ze het grootste voor-

deel opleveren.  

 

De VREG heeft onderzoek verricht naar de situatie in Noorwegen, Nederland, Spanje 

en Italië. De resultaten staan in één van de consultatiedocumenten. Algemeen is 

er een trend van aanrekening in kWh naar kW. In de manier waarop de kW aan-

gerekend wordt, is Vlaanderen een voorloper. In Nederland heeft zo goed als elke 

gebruiker een digitale meter. Dat heeft tien jaar gevergd. In 2009 is er eenvoudig 

capaciteitstarief op aansluitingsniveau ingevoerd, waardoor iedereen ongeveer 

hetzelfde betaalt onafhankelijk van de manier waarop hij het net gebruikt. Om dat 

te veranderen zoekt Nederland nu zelf inspiratie in Vlaanderen.  

 

De cijfers en grafieken uit de hoorzittingen en antwoorden op parlementaire vragen, 

wat de spreker Mondriaanschema’s noemt, staan op de website. De indicatieve 

tarieven zijn opnieuw toegepast op de representatieve steekproef van 8180 klanten 

uit het Digitalemeterproject, met ongeveer dezelfde resultaten, dus gelijkaardige 

cijfers en grafieken, tot resultaat. Voor de grote gebruikers is er een lichte verbetering.  

 

Bij de V-test zijn er tussen de 50.000 en 100.000 simulaties per maand, ongeveer 

700.000 tot 800.000 per jaar, wat ongeveer een op vier of vijf van alle gezinnen 

is. De simulator is 22.000 keer gebruikt in anderhalve maand. Hij staat prominent 

op de website, hopelijk zal het aantal consultaties de komende maanden toenemen. 

Nog voor de simulator online stond, hield de VREG zijn jaarlijkse enquête waarin 

hij gezinnen en bedrijven onder meer vroeg of ze het capaciteitstarief kenden en 

wat het volgens de geënquêteerde is. Toen, dus voor de lancering van de simulator, 

kende 9% van de huishoudens het capaciteitstarief en twee derde kon er een goede 

beschrijving van geven.  

 

De simulator is op zich een element in de bekendmaking. Sinds september 2020 

overlegt de regulator met het kabinet, met Fluvius, VEKA en de leveranciers quasi 

op maandelijkse basis. De VREG wil graag een gezamenlijke campagne over de 

digitale meter en het capaciteitstarief. Hoe meer mensen de simulator delen, hoe 

beter. Hij vraagt de parlementsleden dat ook te doen. Voor heel wat mensen is het 

resultaat geruststellend, dus vijf euro meer of minder.  

 

Misschien moet de simulator verder gaan dan enkel zonnepanelen, elektrisch voer-

tuig of warmtepomp, en andere toestellen zoals een type fornuis of oven als optie 

hebben. Fluvius heeft wel een eerste aanzet gedaan voor bijkomende berekeningen. 

De communicatiecampagne en de mogelijkheden van dergelijke simulator hangen 

ook af van de mankracht en de budgetten die ervoor vrijgemaakt worden.  

 

De spreker kan moeilijk op elke case ingaan, maar wie problemen ondervindt met 

de simulator wordt vlot geholpen in de technischevragenrubriek. De simulator 

werkt met heel wat parameters, de verschillende netgebieden, de tarieven op midden- 

en laagspanning, de indicatieve tarieven enzovoort. Verschillen van vijf of tien euro 

zijn inderdaad mogelijk. Er zijn geen incentives voor het type meter.  



12 979 (2021-2022) – Nr. 1 

Vlaams Parlement 

Het klopt dat de piekvermogens pas vanaf februari in Mijn Fluvius staan. De VREG 

heeft erop aangedrongen om dat voor iedereen met een digitale meter zo snel 

mogelijk te doen en nu staat het prominent op Mijn Fluvius, naast de kWh. Hoe 

meer digitale meters, hoe beter het algemene beeld van de maandpieken, zowel 

voor de gebruikers, voor Fluvius als voor de VREG. De huidige grafiek is gebaseerd 

op 400.000 eindgebruikers, maar zal geregeld geüpdatet worden. Allicht komt er 

volgende week al een van 600.000 gebruikers. Nu schommelt het gemiddelde piek-

verbruik rond de 4 kW, met 80% van de huishoudens onder de 5 kW. 

 

Er zijn al heel wat kosten-batenanalyses gemaakt over de digitale meter maar dan 

vanuit het oogpunt van de maatschappij. Voor het capaciteitstarief is dat niet gebeurd. 

Volgens de laatste becijfering heeft de digitale meter een maatschappelijk voordeel van 

ongeveer 1 miljard euro. De eerste kosten-batenanalyses van 2009 waren negatief. 

Dan zijn er verschillende scenario’s bekeken: een snellere of tragere installatie, of bij 

voorrang bij bepaalde klantengroepen enzovoort. De digitale meters eerst installeren 

bij klanten met zonnepanelen, heeft het voordeel van minder netkosten, wat in het 

voordeel is van de hele maatschappij. Dat pad is verlaten, met een invloed op de 

kosten-batenanalyse. Dat zijn beleidskeuzes.  

 

Vooral grote gebruikers, dus met bijvoorbeeld elektrische voertuigen, warmtepompen 

en warmtepompboilers, kunnen in hun verbruik ingrijpen. Dat staat ook prominent 

op de website vermeld. Wie pech heeft, bijvoorbeeld een defecte batterij, wordt 

daar enkel in die maand voor bestraft, niet langer een heel jaar zoals in het oor-

spronkelijke opzet. De voornaamste bedoeling van de VREG op dit moment is dus 

(potentiële) grote gebruikers sensibiliseren, om een slimme laadpaal of een regel-

bare warmtepomp te kopen. Wie zonnepanelen installeert, raamt ook vooraf best 

de hoogte van zijn eigen energieconsumptie. Soms is het beter de zonnepanelen 

niet naar het zuiden te richten, maar oostelijk of westelijk. Zij moeten de juiste 

prikkels krijgen zodat wie zich de snufjes niet kan permitteren er niet het slacht-

offer van is. Het gezin dat geen zonnepanelen heeft, geen Tesla of geen warmte-

pomp, heeft slechts in heel beperkte mate invloed op zijn capaciteitstarief. Sinds 

2017 is het verbruik voor de meerderheid van de klanten eerder gedaald. Sowieso 

zullen er investeringen in het net nodig zijn. Het capaciteitstarief is maar één van 

de manieren om die onder controle te houden.  

 

De basis van de simulator is de tariefmethodologie. Daarnaast is er een document dat 

uitlegt hoe die regels toegepast zijn in de simulator. Dat resulteert in indicatieve 

eenheidstarieven die ook in dat document staan. Een andere input zijn de data van 

de digitale meters die al geïnstalleerd waren in de maanden dat de simulator ont-

wikkeld werd.  

4. Aanvullende vragen en opmerkingen 

Andries Gryffroy volgt de teneur van Pieterjan Renier dat alles goed gaat, niet. Het 

decreet legt een capaciteitstarief en enkele richtsnoeren op, maar de regulator 

moet de formule bepalen, zonder dat het parlement daar een impact op heeft of 

zelfs maar over mag debatteren. Het lijkt alsof de regulator helemaal geen rekening 

houdt met opmerkingen van de parlementsleden, die eigenlijk altijd hetzelfde zeggen: 

de simulator toont geen voordeel van gespreid of zuiniger energieverbruik, noch voor 

grootverbruikers, noch voor de anderen, nog altijd de meerderheid van de gezinnen. 

Het is trouwens niet langer mogelijk in België andere dan ‘slimme’ laadpalen of 

‘slimme’ batterijen te kopen, allemaal zijn ze uitgerust met de juiste technische 

software.  

 

Wat Pieterjan Renier doet, namelijk de invloed van het capaciteitstarief vergelijken 

op verschillende installaties is niet correct. De enige correcte vergelijking is tussen 

dezelfde installatie met en zonder capaciteitstarief. Dan blijkt dat een gebruiker 

zonder zonnepanelen er profijt van heeft, een gebruiker met zonnepanelen niet. 
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Wie een elektrische wagen heeft, soms wel, soms niet. De verschillen zijn daarenboven 

zo minimaal, dat het geen echte stimulans is. Dat is het gevolg van de rekenformule 

van de VREG. In alle communicatie moet duidelijk zijn dat het een gemiste kans is 

om het net te ontlasten op piekmomenten. De N-VA heeft altijd gezegd dat mensen 

minstens twaalf maanden de kans moeten krijgen om te simuleren. Omdat pas 

vanaf maart 2022 een gebruiker met een digitale meter, de exacte cijfers van de 

voorbije twaalf maanden kent, zijn het er slechts vier geworden. 

 

Sam Van Rooy merkt dat hij iets te positief was over de simulator die hij inderdaad te 

oppervlakkig bekeken heeft. Allicht is hij niet anders dan het gros van de Vlamingen 

die helemaal niet zitten te wachten op dit capaciteitstarief, noch op een simulator. 

Ze willen hun gewone leventje blijven leiden. De vele kritiek van alle partijen vindt 

hij aandoenlijk, omdat ze er met hun groene klimaathysterische ideologie met de 

zogenaamde klimaatneutraliteit mee de oorzaak van zijn dat de elektrificatie zo 

snel moet gaan. Het capaciteitstarief moet er hals over kop komen terwijl er nog 

geen deftige studie is naar de investeringen in het net. Waarop is de uitspraak dat 

er 2 miljard euro kan worden uitgespaard, dan eigenlijk gebaseerd? Hij informeert 

wanneer de studie zal starten en eindigen, welke de externe partners zijn enzovoort. 

Sowieso is ze volgens de spreker vijgen na Pasen. Het getuigt van de Belgische ziekte 

die Vlaanderen overnam, van zaken in te voeren zonder voldoende ver vooruit te 

kijken.  

 

Volgens sommige experts zal tegen 2030 iedereen rondrijden met een elektrische 

wagen. Dat zal sowieso grote problemen geven voor het net, eigenlijk hadden de 

voorbereidende werken al moeten gestart zijn. De spreker noemt zich een principiële 

tegenstander van het capaciteitstarief, eigenlijk rekeningrijden voor elektriciteits-

gebruikers. Gedrag van mensen sturen is voor hem sowieso een gruwelijke gedachte.  

 

Op de VREG-website staat: “Volgens onze voorlopige simulaties zal ruim 60% van 

de gezinnen zijn nettarieven zien dalen of met maximum 10% zien toenemen.” 

Dus zal voor 40% van de gezinnen de factuur met meer dan 10% stijgen. Bevestigt 

de VREG die cijfers? Dat is sowieso een waanzinnige formulering: de Vlaming wil 

meer uitleg, meer details. Voor velen maakt het ontzettend veel uit of hun factuur 

nogmaals zal stijgen of toch dalen. 

 

Volgens Robrecht Bothuyne kan de hamvraag nog niet beantwoord worden: is de 

prijsprikkel van het capaciteitstarief voldoende sterk om de grote verbruikers aan 

te zetten tot gedragsverandering? Wat is de prijselasticiteit van het piekverbruik? 

Bijkomende studie is nodig. Hij veronderstelt dat het capaciteitstarief gemonitord 

zal worden. Hoe zal de VREG dat doen? De voorlopige resultaten geven inderdaad 

enkel grote verschillen voor mensen met een elektrische auto of warmtepomp. 

Voor andere klantengroepen is de impact heel beperkt, met uitzondering van de 

heel kleine gebruikers. Is er flankerend beleid of een sociale ingreep nodig voor de 

groep die getroffen wordt door het capaciteitstarief zonder dat hij een nuttige bij-

drage kan leveren aan de doelstelling? Of is dat niet nodig daar tweedeverblijvers 

dankzij de federale overheid nog altijd onder een gunstig fiscaal regime vallen?  

 

Het is hem nog altijd niet duidelijk of er één gezamenlijke of aparte campagnes 

komen over zonnepanelen, digitale meter, capaciteitstarief. Is daarover goed over-

legd met de minister, VEKA, Fluvius en andere betrokkenen?  

 

Bruno Tobback herinnert zich dat disseminatie van informatie aan de gebruikers 

een prominente taak is van de VREG, dus ook over de redenen, de oorzaken, de 

gevolgen van en elkeens mogelijkheden met het capaciteitstarief. Eigenlijk lijkt de 

VREG alleen maar te willen communiceren met eigenaars van Tesla’s, zonnepanelen 

en warmtepompen. De rest van de bevolking moet de wijziging maar slikken. Hij 

deed de simulatie van zichzelf. Hij heeft de meest eenvoudige elektrische installatie, 

met een analoge meter zonder nachttarief, zonder zonnepanelen en dergelijke, en 
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een lager verbruik dan gemiddeld. Volgens de simulator zal hij volgend jaar 30 

euro, 10% meer betalen. Meer informatie geeft de simulator niet: noch de redenen 

waarom, noch of en wat hij ertegen kan doen. Dat is geen atypische situatie. Het 

is de taak van de VREG om ook daarover duidelijk te communiceren. Pieterjan 

Renier zegt dat de VREG vooral mensen wil overtuigen om bij aankoop van een 

warmtepomp er een slimme te nemen, maar wat doet de VREG voor de andere 2,5 

miljoen gezinnen, die allicht niet allemaal de simulator zullen gebruiken, maar mee 

zullen betalen? Hij vindt dat de regulator schrijnend tekortschiet, wat ook blijkt in 

de manier waarop Pieterjan Renier antwoordt op de vragen. Als het capaciteitstarief 

niet kan worden uitgelegd aan de bevolking, zal het geen effect hebben en is hij 

niet langer een koele minnaar maar een voorstander van afschaffing.  

5. Aanvullende antwoorden van Pieterjan Renier 

Pieterjan Renier zegt dat de voorbereidingen voor de studie lopen en dat hij ze graag 

voor het einde van het jaar gelanceerd wil hebben. Hij ziet het als een studie die op 

regelmatige basis resultaten aflevert, naar analogie van de jaarlijkse vergelijking 

van de energieprijzen met de omliggende landen.  

 

In het Energiedecreet zijn de contouren van flexibiliteit gelegd. De begrippen zijn in 

het technische reglement overgenomen. Bij congestie kan de netbeheerder flexibiliteit 

aankopen, met andere woorden netgebruikers stimuleren om iets te doen tegen een 

bepaalde vergoeding. Het is uitkijken naar de uitvoering daarvan door de Vlaamse 

Regering zodat de netgebruiker weet hoe hij kan bijdragen aan minder congestie, 

eventueel tegen vergoeding. Het capaciteitstarief is dus maar één manier om kosten te 

vermijden. Alle aspecten samen moeten de factuur voor de eindgebruikers onder con-

trole houden. Dat neemt niet weg dat er sowieso in het net moet worden geïnvesteerd.  

 

De bijkomende kosten van het capaciteitstarief voor de diverse types gebruikers 

zijn al geraamd en in wat de spreker Mondriaantabellen noemt op de website ge-

plaatst. De nieuwe berekening verandert niet veel aan de resultaten.  

 

Voor de sociale gebruikers, 15% van de gezinnen, wordt het capaciteitstarief niet 

ingevoerd. Voor hen blijft het huidige sociale tarief gelden. Wat de vergelijking van 

het capaciteitstarief versus het inkomen en andere aspecten betreft, is de VREG 

sinds een paar maanden aan het werk om data naast elkaar te leggen, in samen-

werking met Digitaal Vlaanderen.  

 

De VREG staat achter de digitale meter, maar denkt dat het aangewezen is tegelijk 

het capaciteitstarief bekend te maken, bij voorkeur samen met de andere stakeholders. 

De combinatie van de digitale meter en het capaciteitstarief zal mensen stimuleren 

om een slimme laadpaal te zetten, om zoveel mogelijk van de zelfgeproduceerde 

energie te gebruiken, om een regelbare warmtepomp te kopen.  

 

 

Gwenny DE VROE, 

voorzitter 

 

Robrecht BOTHUYNE, 

verslaggever 
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Gebruikte afkortingen 

CREG  Commissie voor de Regulering van de Elektriciteit en het Gas 

Eurostat  statistical office of the European Union 

FOD  Federale Overheidsdienst 

kmo  kleine of middelgrote onderneming  

MIG  Market Implementation Guide 

PV  photovoltaic 

VEKA  Vlaams Energie- en Klimaatagentschap 

VITO  Vlaamse Instelling voor Technologisch Onderzoek 

VREG  Vlaamse Regulator van de Elektriciteits- en Gasmarkt 

 


